



**دليل الرياضات
"المواقع المستقلة"
لدورة الألعاب
السعودية 2024**

دورة الألعاب السعودية

هي أكبر حدث رياضي وطني في تاريخ المملكة العربية السعودية. سوف تكون هذه النسخة هي النسخة الثالثة وستقام من 3 إلى 17 أكتوبر 2024 في مدينة الرياض، بمشاركة أكثر من 6000 رياضي و 2000 مشرف فني وإداري يمثلون أكثر من 200 نادٍ في جميع أنحاء المملكة.

يتضمن الجدول الزمني إجمالي 54 رياضة، تشمل الألعاب الفردية والجماعية، بما في ذلك 5 رياضات بارالمبية. توفر دورة الألعاب السعودية منصة للرياضيين السعوديين لتحقيق إمكاناتهم الكاملة، بينما تلهم الشباب السعودي وتظهر من خلال الرياضة قدرة المملكة على استضافة أحداث كبيرة على المستوى الدولي.



سباق الهجن



تُقام سباقات الهجن في الأحداث الاحترافية في السعودية.

الحد الأدنى لعمر الجمال المسموح بها في السباقات هو 3 سنوات، ويُسمح للجمال بالمشاركة في السباقات طالما أنها ليست في فترة التزاوج.
يكون المسار عبارة عن شكل حرف (U) حيث تجري الجمال في اتجاه عقارب الساعة.
يبلغ الحد الأقصى لعدد الجمال في كل سباق 18 جملاً.
لا تخلو الرياضة من المخاطر، ويجب على الفرسان ارتداء خوذة واقية.

هل ترغب في ممارسة سباق الهجن بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن رياضة سباق الهجن
www.scrf.sa
أو تواصل معنا عن طريق الإيميل
info@scrf.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



جت سكي



ركوب الجت سكي هو رياضة مائية حيث يقوم الركاب باستخدام زوارق مائية صغيرة مزودة بمحركات تُسمى جت سكي. يتحكم الركاب في اتجاه وسرعة وتسارع الجت سكي باستخدام المقود أثناء جلوسهم على الزورق. تشمل رياضة الجت سكي أنواع مثل الاستعراض، حيث يؤدي الركاب حركات بهلوانية وتقلبات، حيث يتسابق المتنافسون حول مسار معين، والتجوال الحر، الذي يسمح للركاب باستكشاف المناطق المائية المفتوحة وأداء الحركات. السلامة مهمة، ويجب على الركاب ارتداء سترات النجاة واتباع قوانين السلامة المائية

هل ترغب بلعب الجت سكي ؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول
عن رياضة الجت سكي
www.swsdf.sa
أو تواصل معنا عن طريق الإيميل
info@swsdf.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



التجديف الساطي



تبدأ مسابقات التجديف الساطي من اليابسة، حيث يبدأ الرياضي بالركض على الرمال ويدخل البحر قبل الصعود إلى القارب، ثم يجذف لمسافة قصيرة بأقصى سرعة ممكنة، ثم يخرج من القارب للركض عائداً على الشاطئ إلى خط النهاية. يُقام التجديف الساطي على البحر أو المحيط أو بحيرة كبيرة، وللتعامل مع الأمواج، يستخدم قارباً أوسع وأسطحاً أكثر مسطحة مقارنةً بأنواع التجديف التقليدية على المياه الهادئة

تكون سباقات التجديف الساطي عادةً بطول 600 متر. تبدأ من اليابسة، حيث يقوم لاعب من كل فريق بالركض لمسافة 50 متراً على الشاطئ ويدخل الماء، حيث يصعد إلى قارب التجديف. لكل مجدف مجدافان، ويجذف لمسافة 250 متراً مباشرة نحو عوامة مثبتة في الماء. ثم يدور الرياضي حول العوامة بزاوية 180 درجة ويواصل الجذف لمسافة 250 متراً عائداً نحو الشاطئ، حيث يقفز من القارب، ويجري على الشاطئ ليعبر خط النهاية. الفريق الأسرع يفوز، وغالباً ما تُقام السباقات في شكل مسابقات إقصائية مباشرة لمعرفة الجدول الزمني للحصول على الأوقات الفعلية للفعاليات، يرجى زيارة موقعنا أو تحميل تطبيق الألعاب السعودية.

هل ترغب بلعب التجديف الساطي بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن رياضة
التجديف الساطي
www.saudirowing.sa
أو تواصل معنا عن طريق الإيميل
safvi.info@saudirowing.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



البلياردو



هو مجموعة من الألعاب تُلعب على طاولة مستطيلة تحتوي على عدد معين من الكرات الصغيرة وعصا طويلة تُسمى "العصا" أو "الكيو" في جميع ألعاب البلياردو، تُلعب بالثلاث كرات، وهي: كرة حمراء، كرة صفراء، وكرة بيضاء. لكل من اللاعبين الكرة الخاصة به، حيث يمتلك أحدهم الكرة البيضاء والآخر الكرة الصفراء يجب على كلا اللاعبين تحديد من سيبدأ اللعب أولاً، وذلك عن طريق ضرب كل لاعب كرتهم الخاصة عبر طول الطاولة، حيث تصطدم الكرة بالحدود وتعود إلى جهة اللاعب. اللاعب الذي تظل كرتهم الأقرب إلى الحدود النهائية في نهاية الدور هو من يختار من سيبدأ اللعب

هل ترغب في ممارسة البلياردو بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن رياضة
البلياردو

www.facebook.com/saudi.pool
أو تواصل معنا عبر منصة إكس
[@saudi_pool](https://twitter.com/saudi_pool)



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



الرماية



الرماية هي استخدام سلاح ناري لضرب هدف برصاصة. يمكن أن تكون الأهداف ثابتة أو متحركة تُعرف بالألواح الطائرة.

تُقسم الرماية بشكل عام، على الأقل في المنافسات الأولمبية، إلى ثلاث مجموعات مختلفة: البنادق، المسدسات، والبنادق الشوزن. تُقام مسابقات البنادق والمسدسات في ميادين الرماية حيث يهدف الرياضيون إلى أهداف على مسافة محددة. في أحداث الشوزن، يتسابق المتنافسون لإطلاق النار على الألواح الطائرة التي تُقذف في اتجاهات وزوايا مختلفة

يتم تصنيف الرياضيين، وتمنح الجوائز لأفضل أداء

هل ترغب في ممارسة الرماية بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول
عن رياضة الرماية
www.ssf.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



الفروسية- سباق قفز الحواجز



قفز الحواجز، هو تخصص مثير ضمن عالم الفروسية. في قفز الحواجز، يتنافس الشائبي المكون من الحصان والفرسان في اجتياز سلسلة من العقبات ضمن الساحة. الهدف هو تجاوز القفزات دون أن تسقط أي من القضبان أو التسبب في أي جزاءات

غالبًا ما تتضمن مسابقات قفز الحواجز حدودًا زمنية، وتُفرض الجزاءات على الأخطاء مثل سقوط القضبان، أو رفض القفزات، أو تجاوز الوقت المحدد. يُحدد الفائز بناءً على أقل عدد من الجزاءات وأسرع وقت (إذا لم تكن هناك جزاءات)

هل ترغب في ممارسة الفروسية بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن
رياضة الفروسية
www.saeef.gov.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



الجولف



هي رياضة يتمثل هدفها في ضرب الكرة باستخدام مضرب من نقطة الانطلاق إلى الحفرة بأقل عدد ممكن من الضربات

القاعدة الأساسية في الجولف هي أن اللاعب يجب أن يلعب الكرة كما هي، والملعب كما هو. يبدأ اللاعب بضربة انطلاق ثم ينهي اللعبة في الحفرة الموجودة على سطح مبروم يسمى "الجرين"، حيث يُسمح باستخدام مضرب البوت فقط. بالنسبة للحفر الأطول، يجب على اللاعب أن يستهدف المسافة المنجزة (التي تُعتبر سطحًا مبرومًا آخر) من حيث يمكنه لعب ضربة توجيهية إلى الجرين

هل ترغب في ممارسة الجولف بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن
رياضة الجولف
www.golfsaudi.com



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa





هي لعبة تُلعب بشكل فردي (لاعب واحد ضد آخر)، أو زوجي (فريقيين من لاعبين) أو مختلط (فرق ذات جنس مختلط) وتتميز بأنظمة تسجيل مختلفة عبر الأحداث الدولية يتم تبادل الإرسال بين اللاعبين (حركة من فوق الرأس باستخدام المضرب) ويجب عليهم ضرب الكرة إلى داخل منطقة الإرسال المحددة بخطوط. يحصل اللاعبون على محاولة إرسال أولى وثانية لبدء كل نقطة، والتي تُلعب بعد ذلك عن طريق ضرب الكرة ضمن خطوط الملعب - سواء كان الملعب فردي أو زوجي حسب نوع المباراة يمكن للكرة أن ترتد مرة واحدة فقط، ويجب ضربها بعد الارتداد أو في الهواء، وهو ما يُعرف بالضربة الهوائية

هل ترغب في ممارسة التنس بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن
رياضة التنس

www.TennisFederation.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa



سباق الكارتنج



هو نوع من رياضات السيارات حيث تُستخدم مركبات صغيرة مفتوحة ذات أربع عجلات تُسمى "الكارتات" (أو الجو-كارتات) في السباقات. الكارتنج هو نشاط ترفيهي شائع جدًا ويُتنافس فيه أيضًا بشكل تنافسي

تُجرى السباقات عادةً على مسارات مصغرة. تتنوع صيغ سباقات الكارتنج الأكثر شيوعًا إلى ثلاث فئات

سباق السبرينت: يُجرى على مسارات مخصصة تشبه المسارات الطرقية، التي يتراوح من ميل واحد إلى 4\1 ميل، وتحتوي على عدة منعطفات لليمين واليسار

سباق التحمل: يُجرى على مسارات سباق طرقية كاملة الطول، التي تتراوح أطوالها بين 1.5 و4 أميال

سباق السرعة: يُجرى على مسارات بيضاوية يتراوح طولها بين 4/1 ميل إلى 10/1 ميل. تختلف سباقات السرعة في طولها من 4 إلى 20 لفة

هل ترغب في ممارسة الكارتنج بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن

رياضة الكارتنج

www.samf.gov.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل

تطبيق الألعاب السعودية

www.saudigames.sa



الإبحار الشراعي



هو رياضة تتضمن قيادة قارب باستخدام قوة الرياح. تستخدم رياضة الإبحار قوارب مزودة بأشرعة ودَفَّاتٍ وقوارب. الأشرعة تلتقط قوة الرياح لدفع القارب للأمام. يستخدم البحَّارة تقنيات مثل تعديل الأشرعة، وضبط زاوية القارب بالنسبة للرياح، والتوجيه بالدَّفَّة للتحكم في القارب والمناورة به

تتضمن مسابقات الإبحار غالبًا سباقات عدَّة حيث يهدف البحَّارة إلى إكمال المسار في أقصر وقت ممكن. توجد فئات وتخصصات مختلفة، بما في ذلك الإبحار بالقوارب الصغيرة، سباقات القوارب ذات الأقدام، سباقات اليخوت، الإبحار بعيدًا عن الشاطئ، والإبحار الأولمبي، ولكل منها قواعدها الخاصة وأنواع القوارب وصيغ السباقات. تجمع رياضة الإبحار بين المهارة والإستراتيجية وفهم ظروف الرياح للتنقل والتنافس على الماء

هل ترغب في ممارسة الإبحار الشراعي بنفسك؟

تصفح موقع الاتحاد السعودي المسؤول عن
رياضة الإبحار الشراعي
www.sahf.org.sa



لمعرفة الجدول الزمني

يرجى زيارة موقعنا أو تحميل
تطبيق الألعاب السعودية
www.saudigames.sa





Sports Guide

"Standalone Venues"

For Saudi Games 2024

Saudi Games

The Saudi Games is the largest national sports event in the history of the Kingdom of Saudi Arabia. Starting from October 3 to 17, 2024, it will hold its 3rd edition in Riyadh city, with more than 6,000 athletes and 2,000 technical and administrative supervisors representing more than 200 clubs throughout the Kingdom.

A total of 54 sports, including 5 Paralympic events, are featured in the Saudi Games, showcasing both individual and team competitions. The Games offer Saudi athletes a platform to reach their full potential, inspire the nation's youth, and demonstrate the Kingdom's capability to host large-scale international events through the power of sports.





CAMEL RACING

Camels are raced professionally in Saudi Arabia.

The minimum age for racing camels is three years, and camels are allowed to race as long as they are not in season. The racetrack is U-shaped, with camels racing clockwise. A maximum of 18 camels are allowed per race. The sport is not without its risks, and jockeys must wear protective headgear.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Camel Racing?

Check out the website of the federation
managing Camel Racing at
www.scrf.sa
or send an email to
info@saff.com.sa





JET SKI

Jet skiing is a thrilling water sport where participants ride personal watercraft known as jet skis. Riders control the jet ski's direction, speed, and acceleration using handlebars while straddling the watercraft. Jet skiing includes disciplines such as freestyle, where riders perform tricks and flips, racing, where competitors race around a course, and freeride, which allows riders to explore open water areas and perform tricks. Safety is paramount, with riders required to wear life jackets and follow water safety regulations.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Jet Skiing?

Check out the website of the federation
managing Jet skiing at
www.swsdf.sa
or send an email to
info@swsdf.sa





Coastal Rowing

Beach sprint rowing competitions begin on dry land, where athletes run down the sand and into the sea before entering their boat. They then row a short distance as quickly as possible, exit the boat, and sprint back up the beach to the finish line. Coastal rowing takes place on the sea, ocean, or a large lake and uses a wider, flatter boat than classic flatwater rowing disciplines to combat offshore waves.

Beach sprint rowing races typically cover a distance of 600 meters. Each race starts on dry land, with athletes from each team running 50 meters down a beach and into the water. They then enter their sculling boat, which has two oars, and row 250 meters straight towards a buoy anchored in the water. The athletes then row around the buoy to turn 180 degrees and continue the 250-meter journey back towards the shore. Once they reach the shore, they jump out of the boat, run up the beach, and cross the finish line. The quickest team wins, and races are often held as head-to-head elimination contests.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Coastal Rowing?

Check out the website of the federation
managing Coastal Rowing at
www.saudirowing.sa
or send an email to
info@saudirowing.sa





BILLIARDS

Billiards is a game played on a rectangular table with a designated number of small balls and a long stick called a cue.

All games of billiards are played with three balls: red, yellow, and white. Each player has their own cue ball, one white and the other yellow.

To determine who breaks off first, both players simultaneously hit their cue ball the length of the table, hitting the cushion and returning towards them. The player whose cue ball ends up closest to the balk cushion at the end of the shot gets to choose who breaks.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Billiards?

Check out the account on
X: [@saudi_pool](https://twitter.com/saudi_pool)





SHOOTING

Sport shooting involves using a firearm to hit a target with a bullet. These targets can be stationary or moving, known as clays.

In Olympic competition, shooting is generally divided into three categories: rifle, pistol, and shotgun. Rifle and pistol competitions are held on shooting ranges where athletes aim at targets at a specific distance. In shotgun events, competitors shoot at clay targets launched in various directions and angles.

Athletes are ranked based on their performance, and awards are given to the top competitors.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in shooting?

Check out the website of the federation
managing Shooting at
www.ssf.sa
or send an email to
info@ssf.sa





Equestrian Jumping

Equestrian jumping, also known as show jumping, is a thrilling discipline within the equestrian world. In this competition, horse and rider pairs navigate a series of obstacles within an arena. The goal is to clear the jumps without knocking down any rails or incurring penalties.

Show jumping competitions often have a time limit, and penalties are assessed for mistakes such as knocking down rails, refusing jumps, or exceeding the time limit.

The winner is determined by the rider with the fewest penalties and the fastest time (if there are no penalties).



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Equestrian Jumping?

Check out the website the federation
managing Equestrian at
www.saef.gov.sa
or send an email to
info@saef.gov.sa





GOLF

Golf is a sport where the goal is to hit a ball with a club from the tee into the hole in as few strokes as possible.

The fundamental rule of golf is that, for each stroke, the player must play the ball as it lies and the course as they find it. They begin with a tee shot and finish in the hole on a closely mown area called a green, where only the putter is allowed. For longer holes, the player should aim for the fairway (another mown area) from where they can play an approach shot onto the green.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Golf?

Check out the website of the federation
managing Golf at
www.golfsaudi.com





Tennis

The modern game is played in singles (one player versus another), doubles (teams of two), and mixed doubles (mixed-gender teams). Scoring systems vary across international events.

Players alternate serving, which involves an overhead motion with the racket. The ball must be hit into the lined service box. Each point begins with a first and second serve attempt. The ball must be hit within the lines of the court, either singles or doubles. The ball can bounce only once before being hit. Hitting the ball before it bounces is known as a volley.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Would you like to compete in Tennis?

Check out the website for the federation
managing Tennis at
www.TennisFederation.sa





MOTOR SPORTS

Karting is a type of motor racing sport in which small, open, four-wheeled vehicles called karts (or go-karts) are used for racing. Karting is a very popular recreational activity and is also contested competitively.

Races are usually conducted on scaled-down circuits. The three most common formats of karting races are:

- Sprint racing: Conducted on purpose-built circuits that resemble road courses, which are 1/4 to 1 mile long with several left and right turns.
- Endurance racing: Conducted on full-length road racing courses which are 1.5 to 4 miles long.
- Speedway racing: Conducted on oval tracks which are 1/10 to 1/4 mile long. Races vary in length from 4 to 20 laps.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Do you want to compete in Karting?

Check out the website of the federation
managing Karting at
www.samf.gov.sa
or send an email to
info@samf.gov.sa





SAILING

Sailing is a sport that involves navigating a boat using the power of the wind. Sailboats, equipped with sails, rudders, and keels, are used in this sport. The sails capture the wind's power to propel the boat forward. Sailors control and maneuver the boat by trimming the sails, adjusting the boat's angle to the wind, and steering with the rudder.

Sailing competitions often involve races where sailors aim to complete a course in the shortest time. Different classes and disciplines exist, including dinghy sailing, keelboat racing, yacht racing, offshore sailing, and Olympic sailing, each with its own rules, boat types, and racing formats. Sailing combines skill, strategy, and understanding of wind conditions to navigate and compete on the water.



Find out the schedule

visit our website or download
the #SaudiGames App
www.saudigames.sa

Do you want to compete in sailing?

Check out the website of the federation
managing Sailing at
www.sailsaudi.sa
or send an email to
info@sailsaudi.com



شكراً لكم
Thank you